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 قائم مقام وزیر بهداشت مطرح کرد
 مشکلات مالی 

در طرح پزشک خانواده

س��ال آینده بودجه برنامه پزشک خانواده 
ثاب��ت دیده ش��ده و افزایش نمی یاب��د. ایرج 
حریرچ��ی، قائم مق��ام وزیر بهداش��ت با بیان 
این مطلب به فارس گفت: برای س��ال آینده 
رقم بودجه پزشک خانواده ثابت دیده شده و 
همان رقم 2 هزار و 27 میلیارد تومان اس��ت. 
قائم مقام وزیر بهداش��ت اف��زود: امیدواریم با 
تغیی��ر و جابه جای��ی اعتب��ارات بتوانیم این 
برنامه را محقق کنیم. حریرچی اظهارداشت: 
تزریق بودجه برنامه پزش��ک خانواده با تأخیر 
قابل توجهی مواجه شد که با جابه جایی هایی 
که ص��ورت دادیم و در حد ت��وان و اختیاری 
ک��ه داش��تیم، کار را آغاز کردی��م. قائم مقام 
وزیر بهداش��ت خاطرنش��ان کرد: اکنون روند 
پرداخت ها آغاز ش��ده است البته باید تاکنون 
نه دوازدهم آن محقق می شد که اجرایی نشد.

رئیس سازمان غذا و دارو خبر داد
 واردات قاچاق 

دستگاه لیزر به کشور
دس��تگاه های وارداتی قاچاق در حوزه لیزر 
بسیار وجود دارد و مرز بین روش های درمانی 
پوس��ت و روش های آرایش��ی آن از بین رفته 
است. به گزارش »وطن امروز« رسول دیناروند، 
رئیس سازمان غذا و دارو  درباره واردات بی رویه 
دستگاه لیزر و اینکه این دستگاه ها به راحتی در 
آرایشگاه ها مورد استفاده قرار می گیرد، گفت: 
متأس��فانه بازار این حوزه، بازار مکاره ای است 
که نیاز جدی به س��اماندهی دارد. وی تصریح 
کرد:  دستگاه های وارداتی قاچاق در این حوزه 
بسیار وجود دارد و مرز بین روش های درمانی 
پوس��ت و روش های آرایش��ی آن از بین رفته 
است بنابراین نظارت بر سیاست گذاری در این 
حوزه با دش��واری روبه رو شده است. دیناروند 
خاطرنش��ان کرد: فعالیت های درمانی توسط 
افراد غیرمتخصص یا کسانی که سواد مرتبط 
با رشته پزشکی ندارند به صورت گسترده انجام 
می ش��ود که اثرات ناگوار آن منجر به شکایات 
متعددی به وزارت بهداش��ت ش��ده است. این 
وضعیت از نظر ما نامطلوب بوده و باید نظارت 
بر دستگاه های لیزر که هم درمانی است و هم 
 کاربرد آرایش��ی و بهداشتی دارد تقویت شود. 
به گفته رئیس سازمان غذا و دارو چند ماه است 
کمیته ای فنی که هم سیاست گذاری می کند و 
هم درباره  دستگاه هایی که قرار است وارد کشور 
شود تصمیم می گیرد و ضابطه تعیین می کند 
در حوزه تجهیزات پزشکی تشکیل شده است 
که مجوزه��ای لازم برای اینگونه دس��تگاه ها 
آنجا صادر می شود.  دیناروند همچنین درباره 
»نبود تعرفه سراس��ری و مشخص« برای لوازم 
آرایشی و بهداشتی  که در داروخانه ها به فروش 
می رسد، بیان داشت: بجز دارو که قیمت گذاری 
آن توسط »کمیس��یون قانونی قیمت گذاری 
دارو« و براساس ضوابط مشخص و سختگیرانه 
صورت می گیرد قیمت گ��ذاری بقیه کالاها از 
جمله فرآورده های غذایی، آرایشی و بهداشتی از 
ضوابط عمومی که در حیطه مسؤولیت سازمان 
حمایت از مصرف کنن��دگان و تولیدکنندگان 
است و در چارچوب ضوابطی که دولت تعیین 

کرده، صورت می گیرد پیروی می کند.

حذف فرانشیز داروهای 
شیمی درمانی

براساس مصوبه ش��ورایعالی بیمه فرانشیز 
رادیوتراپ��ی و ش��یمی درمانی ک��ه حدود 10 
درصد بود حذف شده است. فارس در این باره 
نوشت: سیدتقی نوربخش، مدیرعامل سازمان 
تامین اجتماعی در پاسخ به پرسشی مبنی بر 
تحت پوش��ش قرار گرفتن داروهای سرطانی، 
اظهار داشت: در دولت تدبیر و امید طرح های 
بس��یار بزرگی صورت گرفته است که یکی از 
آنها تحت پوشش قرار دادن بیشتر داروهاست. 
وی خاطرنشان کرد: با مصوبه شورایعالی بیمه 
فرانشیز رادیوتراپی و کموتراپی )شیمی درمانی( 
حذف شده است. در گذشته مبلغ 10 درصد به 
عنوان فرانشیز از سوی بیمار پرداخت می شد 
که هم اکنون حذف شده است. باید این مصوبه 
شورایعالی بیمه در هیات دولت نیز برای اجرا 

به تصویب برسد.
 نوربخش درباره تحت پوشش قرار گرفتن 
داروهای خارجی نیز اظهار داشت: تا هنگامی 
که مشابه داروی خارجی در داخل کشور تولید 
می ش��ود به طور قط��ع داروی داخلی پس از 
طی کردن مراحل خاص تحت پوش��ش قرار 
می گیرد و مردم مطمئن باش��ند داروهایی که 

داخل تولید می شود استاندارد لازم را دارد.

 مدیرکل مشارکت های اجتماعی وزارت 
ورزش خبر داد

نصف شدن بودجه حمایتی جوانان 

از زمان تشکیل سازمان ملی جوانان سابق 
تاکن��ون برای نخس��تین بار کدبرنامه حمایت 
دولت از تشکل های اجتماعی جوانان و زنان از 
ردیف وزارت ورزش و جوانان در لایحه بودجه 
س��ال 1394 حذف و بودجه این حمایت ها به 
نصف کاهش یافته است. رضا حجتی، مدیرکل 
مشارکت های اجتماعی جوانان وزارت ورزش و 
جوانان با بیان این مطلب اظهار داشت: حذف 
کدبرنامه حمایت از تش��کل ها و مشارکت های 
جوانان با شعارها و رویکرد دولت تدبیر و امید به 
نسل جوان همخوانی ندارد و برخلاف تصورات 
و انتظارات جوانان از دولت اس��ت. معاون امور 
جوانان و همکاران ما در وزارت ورزش و جوانان 
پیگیر باز گرداندن کدبرنامه های حذف ش��ده 
هستند و ما تصور می کنیم اشتباهی رخ داده 
است. حجتی به ایسنا گفت: در طول یک دهه 
گذشته سالانه بودجه ای ولو ناچیز برای اجرای 
این برنامه ها در لوایح بودجه گنجانده می ش��د 
اما به یک باره در لایحه بودجه سال 94، چهار 
کدبرنامه بویژه کدبرنامه حمایت از تشکل ها و 
مشارکت های اجتماعی جوانان و زنان از ردیف 
وزارت ورزش و جوانان حذف و بودجه حمایت 
از طرح ها و برنامه های تشکل های جوانان و به 
عبارتی همان سمن ها به نصف و رقمی ناچیز و 

ناکارآمد کاهش پیدا کرده است.

بازگشت دانش آموزان تیزهوش 
به مدارس عادی

براس��اس سیاست جدید آموزش و پرورش 
مبنی بر کاهش فعالیت مدارس استعدادهای 
درخش��ان، دانش آموزان با اس��تعدادهای برتر 
در م��دارس ع��ادی درس می خوانند. مهدی 
نویدادهم، دبیرکل شورایعالی آموزش و پرورش  
درباره سیاست جدید آموزش و پرورش مبنی بر 
کاهش فعالیت مدارس استعدادهای درخشان 
در کش��ور اظه��ار داش��ت:  در آخرین مصوبه 
شورایعالی درباره اس��تعدادهای برتر با الهام از 
مفاد س��ند تحول بنیادین آم��وزش و پرورش 
اصل را بر عدم جداس��ازی این دانش آموزان از 
سایر دانش آموزان گذاشتیم. وی به ایسنا افزود: 
بر این اساس دانش آموزان با استعدادهای برتر 
در مدارس ع��ادی درس می خوانند که دلایل 
متعدد تربیتی و آموزش��ی درب��ردارد. دبیرکل 
ش��ورایعالی آموزش و پرورش با اشاره به اینکه 
تعداد اندکی از دانش آموزان که اس��تعدادهای 
فوق برتر دارند جداسازی می شوند و در مدارس 
تیزهوشان ادامه تحصیل می دهند، عنوان کرد:  
مدارس سمپاد موجود با شیب ملایمی کاهش 
می یابد. نویدادهم در پاسخ به اینکه آیا مدارس 
سمپاد موجود تغییرکاربری خواهند یافت؟ بیان 
داش��ت: آن بخش از مدارس س��مپاد که رشد 
بی رویه و غیرمنطقی داشته اند کاهش می یابند 
و دانش آموزانی که بدون رعایت ضوابط مصوب 
وارد مدارس تیزهوش��ان شده اند با برنامه ریزی 
و ش��یب ملایم ظرف چندسال باید به مدارس 

عادی بازگشت پیدا  کنند.

 تأثیر معنادار فیسبوک
 بر آمار »طلاق«

تحقیق��ات بین المللی موید این اس��ت که 
شبکه های اجتماعی بویژه فیسبوک بر طلاق 
تاثیر معنادار دارد. روزبه کردونی، مدیرکل دفتر 
امور آس��یب های اجتماعی وزارت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی با بیان این مطلب افزود: براساس 
یکی از این تحقیق��ات از هر 5 مورد طلاق در 
آمریکا، فیس��بوک عامل یک طلاق بوده است. 
در انگلس��تان نیز مش��ابه چنین آماری در پی 
تحقیقات گزارش شده اس��ت. در سال 2010 
نیز یک پیمایش در آمریکا انجام شده است که 
اعلام می کن��د از هر پنج وکیل که پیگیر امور 
طلاق هس��تند، 4 نفر ش��واهدی را در دست 
داشته اند که نشان می داده شمار طلاق به دنبال 
استفاده از فیسبوک افزایش یافته است. کردونی 
به ایسنا گفت: آنچه مسلم است اینکه فیسبوک 
و سایر شبکه های اجتماعی روی کیفیت رابطه 
زناش��ویی اثر می گذارن��د بنابراین باید محافل 
دانش��گاهی و محقق��ان به ص��ورت علمی این 
تاثیرات را بررس��ی کنن��د. وی درباره وضعیت 
ای��ران و تاثیر ش��بکه های اجتماعی بر زندگی 
زوج ه��ای ایرانی عنوان کرد: از یکس��و ش��مار 
کاربران اینترنتی ایران طی 8 س��ال گذش��ته 
5 برابر شده اس��ت و از 7 میلیون نفر در سال 
1384 به 36 میلیون نفر در سال 1392 رسیده 
است و از سوی دیگر نسبت طلاق به ازدواج هم 
در همین بازه زمانی از 10 درصد به 18 درصد 
رسیده اس��ت. با این وصف می توان این سوال 
را مط��رح کرد که آیا افزایش کاربران اینترنتی 
و فعالان شبکه های اجتماعی بر افزایش طلاق 

تاییر داشته است یا خیر؟
مدیرکل دفتر امور آس��یب های اجتماعی 
وزارت تع��اون، کار و رفاه اجتماعی افزود: البته 
طلاق یک مساله پیچیده و چندبعدی است و 

نباید رویکرد تقلیل گرایانه به آن داشت.

سلامت

گ�روه اجتماع�ی:  کارش��ناس وی��ژه فضای 
سایبری سپاه با تاکید بر اشراف اطلاعاتی کامل بر 
فعالیت های شبکه های اجتماعی، به بیان جزئیات 
جدیدی از فعالیت های باند فس��اد در ش��بکه های 

اجتماعی که به تازگی دستگیر شده اند، پرداخت.
مصطفی علیزاده، کارشناس ویژه فضای سایبری 
س��پاه درباره جزئیات دس��تگیری اف��رادی که در 
فضای مجازی به ترویج فساد می پرداختند، اظهار 
داش��ت: در نیمه دوم س��ال جاری بررسی ها نشان 
داد یکس��ری از صفحات ایجاد شده در فیسبوک 
ماموریت ویژه ای را در دستور کار خود قرار داده اند 
و آن هم تغییر سبک زندگی و نهاد خانواده ها بود 
در مجم��وع  از صفحاتی که قرار بود این ماموریت 
را انجام دهند 350 صفحه شناس��ایی شد که این 
صفحات توس��ط 36 نفر اداره می شد.  کارشناس 
ویژه فضای سایبری س��پاه با بیان دستور کار این 
صفحات ادامه داد: دس��تور کار اصلی این صفحات 
در 3 حوزه مس��تهجن و غیراخلاقی، ش��کل دهی 
 به مس��ائل ابتذال به وس��یله مدلینگ و در نهایت 

قبح شکنی از مقدسات دین بود.
حذف 130صفحه مستهجن ■

به گزارش تسنیم، مصطفی علیزاده اضافه کرد: 
هم اکنون از 350 صفحه 130 صفحه به طور کلی 
ح��ذف ش��ده و متهمانی که در ای��ن فضا فعالیت 
داشتند از استان های تهران، البرز، مازندران و گیلان 
بودند. کارشناس ویژه فضای سایبری سپاه ضمن 
بیان اینکه 12 نفر متهم دس��تگیر و 24 نفر بنا به 
حکم قضایی برای پاسخگویی دعوت شدند، یادآور 
شد: البته ما بنایی بر بازداشت افراد نداریم. متهمان 
این پرونده همگی آقا هستند و متوسط سن آنها 25 

سال است و همه سابقه قضایی دارند.
فعالیت در 3 حوزه اخلاقی، اعتقادی و رفتاری  ■

مصطفی علیزاده درب��اره پیش بینی های قانون 
مجازات این افراد گفت: بعضی قوانین بازدارنده است 
و برخی دیگر از این قابلیت بی بهره اند و ما از مجلس 
شورای اسلامی و قوه قضائیه در این مسیر استمرار 
می طلبیم. از آنجا که برخی مجازات ها از بازدارندگی 
لازم برخوردار نیست برخی از مجرمان به کار خود 

ادام��ه می دهند؛ بس��یاری از کاربران قصد فعالیت 
در حوزه های مجرمانه ندارند اما گرفتار می ش��وند. 
کارش��ناس ویژه فضای سایبری س��پاه ادامه داد: 
این موضوع در 3 ح��وزه رقم خورده و مدیران این 
صفحات در 3 محور اصلی تهاجم فرهنگی فعالیت 
می کنن��د که ای��ن حوزه ها عبارتن��د از حوزه های 

اخلاقی، اعتقادی و رفتاری.
انتش�ار ش�ماره تلفن زن�ان در ش�بکه های  ■

اجتماعی
وی با اش��اره به بخش اول ای��ن حوزه ها ادامه 
داد: ای��ن بخش ش��امل ایجاد برخ��ی جذابیت ها 
مانند جمع آوری عکس های مستهجن و این اقدام 
همزمان با انتشار شماره تلفن برخی زنان با عفت که 
شماره تلفن های گوناگون در زیر عکس ها منتشر و 
موجب مزاحمت برای این افراد شد که این صفحات 
به طور کلی حذف شده اند. مصطفی علیزاده بخش 
دوم را پدیده ابتذال عنوان کرد و افزود: شکل گیری 
پدیده مدلینگ توسط برخی عکاسی ها، آرایشگاه ها 
و مزون ها به این ترتیب ش��کل گرف��ت که آنها از 
مراجعه کنندگان خود عکس گرفته و آن را منتشر 
می کردند و از آنجا ک��ه افرادی که این عکس ها را 

منتش��ر کرده اند، زیر بار ای��ن عمل خود نمی روند 
بنابرای��ن ضعف قوانین بازدارن��ده در این بخش به 

چشم می آید.
قبح شکنی از مقدسات ■

علی��زاده در ادام��ه با اش��اره به قبح ش��کنی از 
مقدس��ات در ش��بکه های اجتماعی بیان داشت: 
فرزن��دان انتظارات نا به ج��ای خ��ود را از پدران و 
مادرانشان در این ش��بکه ها جست وجو می کنند. 
کارش��ناس ویژه فضای سایبری س��پاه با اشاره به 
شوخی هایی که در قالب مقدسات در این شبکه ها 
ش��کل می گیرد، خاطرنش��ان کرد: ماموریت این 
صفحات در این است که در قالب جوک به نق و غر 
زدن پیرامون هر مساله ای که در کشور رخ می دهد 
می پردازند.  وی با اش��اره به این موفقیت هایی که 
در کشور اتفاق می افتد، افزود: هر موفقیتی که در 
کشور صورت می گیرد به تمسخر از سوی عده ای در 

این شبکه ها گرفته می شود.
خودباختگی کاربران  ■

علیزاده با اشاره به کارکرد شبکه های اجتماعی 
خاطرنش��ان ک��رد: زمانی ک��ه کاربر ش��بکه های 
اجتماعی به این صفح��ات مراجعه می کند، تصور 

می کند با فضای شاداب و بانشاطی روبه رو خواهد 
شد، اما اینگونه نیست؛ آنها زمان برگشت با فضای 
خودباختگی مواجه می شوند.  کارشناس ویژه فضای 
سایبری سپاه با اش��اره به حوزه اخلاقیات، رفتار و 
اعتقاداتی که دچار خودباختگی از سوی افراد شده 
است، اظهار داش��ت: آسیب قبل از ورود به فضای 
اجتماعی کمتر اس��ت، این در حالی است که این 
آسیب ها پس از ورود بیشتر می شود. وی با اشاره به 
اینکه استفاده کنندگان از شبکه های اجتماعی دچار 
سرخوردگی می شوند بیان کرد: آنها فضای عمومی 

را نیز دچار مشکل می کنند.
سوءاستفاده شبکه های ضدانقلاب ■

مصطفی علی��زاده با بیان اینک��ه این صفحات 
مورد سوءاس��تفاده شبکه های اجتماعی خارجی و 
ضدانقلاب قرار می گیرد، افزود: فضای ظرفیت برای 
آنها فراهم می ش��ود به طوری که تلاش می کنند با 
تبلیغات در ش��بکه های خارجی در مناسبت های 
مختل��ف از ظرفیت ه��ای موج��ود به��ره بگیرند. 
کارشناس ویژه فضای سایبری سپاه با بیان اینکه 
برای توزیع انبوه شایعات در این شبکه ها اقداماتی 
صورت می گیرد، گفت: مدیران ناخواسته به دام این 
شبکه ها می افتند و ما در تلاش هستیم تا آسیب ها 

را کم کنیم.
اشراف کامل بر شبکه های اجتماعی  ■

مصطفی علیزاده با تاکی��د بر اینکه ما به همه 
ش��بکه های اجتماعی به لحاظ اطلاعاتی اش��راف 
کاملی داریم، اظهار داش��ت: از دوستان درخواست 
می کن��م تا فضای این ش��بکه ها را به دور از گناه و 
معصیت کنند. کارشناس ویژه فضای سایبری سپاه 
با اش��اره به اینکه تلاش می کنیم تا فضای امنی را 
برای جوانان فراهم کنیم، ادامه داد: به خانواده ها این 
نوید را می دهیم که این آس��یب ها را کم خواهیم 
کرد. شاه میرزایی در ادامه برنامه در پاسخ به سوال 
دیگری پیرامون ایج��اد فضاهای امن برای جوانان 
گفت: ما با 2 بخش سلبی و ایجابی روبه رو هستیم 
به طوری که برخی دس��تگاه ها بای��د در این حوزه 
فعالیت کنند  زیرا مس��اله به امنیت کشور مربوط 

می شود.

نبض جامعه

رئیس سازمان حج و زیارت خبر داد

اعلام اولویت های جدید حج تمتع
جانشین سازمان وظیفه عمومی ناجا اعلام کرد

ثبت نام مشمولان غایب از 15 بهمن
گروه اجتماعی:  رئیس س��ازمان 
ح��ج و زیارت با اش��اره ب��ه پایان 
مهلت نام نویس��ی زائران حج تمتع سال 94 از اعلام 
اولویت های جدید نام نویس��ی در برخی اس��تان های 
کش��ور خبر داد. به گ��زارش »وطن امروز«، س��عید 
اوحدی، رئیس سازمان حج و زیارت با اشاره به پایان 
مهلت نام نویس��ی از زائران حج تمتع سال 94، گفت: 

مهلت نام نویسی در کاروان های 
حج سال 94 پایان یافت و حدود 
91 درصد ظرفیت کاروان های 
حج تکمیل ش��د. وی افزود: با 
توجه به خالی ب��ودن 9 درصد 
ظرفی��ت اعزام به حج تمتع 94 

در روزه��ای آینده اولویت های جدید نام نویس��ی در 
کاروان ها اعلام می شود تا دارندگان فیش های ثبت نام 
تا تاریخ 20 اسفند سال 84 برای ثبت نام اقدام کنند.   
رئیس س��ازمان حج و زیارت با بیان اینکه هم اکنون 
حدود 9 درصد ظرفیت خالی در کاروان های حج 94 
وجود دارد، بیان داشت: تعداد کاروان های خالی در هر 

استان متفاوت است؛ به عنوان مثال در استان اردبیل 
ظرفیت خالی وجود ندارد و همه کاروان ها تکمیل شده 
اس��ت. اوحدی اظهار داشت: با توجه به ظرفیت های 
خالی در هر اس��تان، اولویت ه��ای جدید تا تاریخ 20 
اسفند س��ال 84 به صورت روزش��مار از هفته آینده 
فراخوان خواهند ش��د. به گفته رئیس سازمان حج و 
زیارت در مرحله نخست، دارندگان فیش های ثبت نام 
تا تاریخ 15 اسفند سال 84 برای 
نام نویسی در کاروان ها فراخوان 
ش��ده بودند.  اوحدی از افزایش 
20 درص��دی کیفیت اقامت در 
مکه و مدینه در حج س��ال 94 
خب��ر داد و تصریح کرد: این در 
حالی اس��ت که هزینه سفر به خانه خدا در حج سال 
آینده 4 تا 5 درصد کاهش یافته است. رئیس سازمان 
حج و زیارت یادآور شد: خوشبختانه با مساعدت بانک 
مرکزی و بانک ملی، قیمت ارز به نرخ س��ال گذشته 
محاسبه ش��د در غیر این صورت هزینه سفر به خانه 
خدا بابت افزایش قیمت ارز، 7 درصد افزایش می یافت. 

گروه اجتماعی:  جانشین رئیس 
س��ازمان وظیف��ه عموم��ی ناجا 
جزئیات ط��رح ثبت نام مش��مولان غایب متقاضی 
پرداخت جریمه ریالی به جای خدمت س��ربازی را 
تشریح کرد.سردار ابراهیم کریمی، جانشین رئیس 
سازمان وظیفه عمومی ناجا درباره جزئیات فراخوان 
پرداخت جریمه ریالی طرح مش��مولان غایب واجد 

ش��رایط به جای انجام خدمت 
سربازی گفت: تاکنون مبلغ این 
جریمه تصویب نشده اما برای 
س��رعت دهی به ای��ن موضوع 
زمان��ی را ب��رای پیش ثبت نام 
متقاضیان در نظ��ر گرفتیم و 

براین اساس بنا شد همه مشمولان واجد شرایط که 
تا پایان سال 94، هشت سال از مدت غیبت شان از 
سربازی گذشته باشد در 15 بهمن تا 15 اسفندماه 
امس��ال به دفاتر پلیس+ 10 مراجعه و درخواس��ت 
خود را ثب��ت کنند. وی با بیان اینک��ه اولویت اول 
ما اعزام به س��ربازی اس��ت و موضوع جریمه ریالی 

مشمولان راهکار دومی است که در نظر گرفته شده، 
به ایس��نا افزود: اگر افراد در این بازه زمانی ثبت نام 
کنند اما پس از اعلام مبلغ جریمه منصرف ش��وند، 
می توانند انصراف خود را اعلام کنند و ما در این باره 
فراخوانی اعلام خواهیم کرد. جانشین سازمان وظیفه 
عمومی ناجا خاطرنشان کرد: اما زمان فرصت دوباره 
برای ثبت درخواس��ت معافیت به مشمولان غایب 
واجدش��رایط داده نخواهد شد 
و تمام متقاضی��ان باید ظرف 
بازه زمانی تعیین ش��ده برای 
ثبت درخواس��ت خود به دفاتر 
پلیس +10 مراجعه کنند. وی 
درباره اینکه آیا سربازان فراری 
نی��ز می توانند ب��ا پرداخت جریمه ریال��ی از انجام 
خدمت سربازی معاف شوند یا خیر؟ گفت: آن دسته 
از س��ربازان فراری نیز که 8 س��ال از تاریخ فرارشان 
از یگان خدمتی گذشته باشد، می توانند در این بازه 
زمانی به دفاتر پلیس +10 مراجعه و درخواست خود 

را ثبت کنند.

نظام وظیفهزیارت

حس�ین کرمان�ی: اواخر هفته 
گذشته جولان ذرات گرد و غبار 
در آسمان استان خوزستان جریان عادی زندگی 
م��ردم را مختل کرد و نه تنها پ��رواز هواپیما ها و 
مدارس را به تعطیلی کشاند بلکه مراجعات درمانی 
شهروندان را نیز تا حد قابل توجهی افزایش داد اما 
هر چه زمان می گذرد ابعاد تازه تری از این مشکل 
زیست محیطی در رسانه ها و خبرگزاری ها منتشر 
می ش��ود. پیش بینی بحرانی تر ش��دن اوضاع در 
آینده و تشدید آلاینده ها تا حدی که دستگاه های 
س��نجش آلودگی قادر به اندازه گیری آن نیستند 
از جمل��ه تازه ترین خبرهایی اس��ت ک��ه زوایای 
پنهان این معضل زیست محیطی در شهر اهواز را 
نمایان می کند. موضوعی که پیگیری نمایندگان 
مجلس را نیز در پی داشت و حتی رئیس جمهور 
نیز در جلسه هیات دولت دستور بررسی مشکل 

ریزگردها را به کابینه اعلام کرد.
دستور روحانی برای بررسی غبار ■

در جلسه هیات دولت که عصر روز یکشنبه به 
ریاست حسن روحانی، رئیس جمهور تشکیل شد، 
رئیس س��ازمان حفاظت محیط زیست گزارشی از 
وقوع پدیده گردوغبار در خوزستان و قسمت هایی 
از ایلام، به هیات وزیران ارائه داد.  پس از بررس��ی 
ابعاد موضوع، به دس��تور رئیس جمهور مقرر ش��د 
وزرای نفت و جهاد کشاورزی و رؤسای سازمان های 
حفاظت محیط زیست و مدیریت و برنامه ریزی و 
استاندار خوزستان موضوع را با فوریت بررسی کند 

و گزارشی از اقدامات و نتایج در دولت ارائه شود.
ورود مجلس به بحران»ریزگردها« ■

پیگیری هجوم ریزگردها به آسمان اهواز در روز 
دوشنبه وارد فاز تازه ای شد و موضوع آلودگی هوا و 
ریزگردهای آسمان خوزستان روی میز بهارستان 
قرار گرفت. مهرداد بذرپاش، عضو هیات رئیس��ه 

مجلس شورای اسلامی درباره جلسه روز دوشنبه 
مجلس به فارس گفته است: در این جلسه موضوع 
آلودگی کلانشهرها و بحث ریزگردها در استان های 
جنوبی و بویژه استان خوزستان و شهر اهواز مورد 
بحث و بررسی قرار گرفت و از آنجا که مدیران امر 
این موضوع را به گردن یکدیگر می اندازند مقرر شد 
جلس��اتی از سوی هیات رئیسه با مدیران مربوط 
برگزار ش��ود و موضوع مورد بررسی دقیق تر قرار 

بگیرد و مدیران توضیحات خود را ارائه کنند.
تسلیم دستگاه های سنجش در برابر غبار ■

اما سوی دیگر ماجرای هجوم ذرات گردوغبار 
به آس��مان اهواز که شدت خطر آفرینی این ذرات 
برای سلامت افراد را به خوبی نمایان ساخت میزان 
غلظ��ت آلودگی بود. هرچند پی��ش از این حجم 
آلاینده ها 66برابر حد مجاز اعلام شد اما روز گذشته 
مدیرکل دفتر پایش فراگیر سازمان محیط زیست 
ش��دت ریزگردها در اه��واز را از ماکزیمم قدرت 
سنجش آنالایزرها بیش��تر دانست. شینا انصاری 
در گفت وگو با مهر بیان داشت: سقف اندازه گیری 

ذرات معلق در آنالایزرهای ایستگاه های سنجش 
س��ازمان محیط زیس��ت 10 هزار میکروگرم بر 
مترمکعب است. تاکنون در هیچ جا سابقه نداشته 
که میزان ریزگردها از این حد ماکزیمم فراتر رود 
بنابراین وقتی طی چند روز گذشته میزان ذرات 
معلق در اهواز از این میزان بالاتر رفت، نتوانستیم 
مقدار دقیق آن را اندازه گیری کنیم. این در حالی 
اس��ت که تسلیم شدن وس��ایل سنجش در برابر 
ش��دت آلودگی ها به خوبی نشان می دهد که اگر 
حال و اوضاع مردم اهواز را بحرانی توصیف کنیم 
سخن به گزاف نگفته ایم. هجوم چنین حجم قابل 
توجهی از گردوغبار بدون شک تاثیری مستقیم بر 
سلامت مردم اهواز دارد؛ این ذرات معلق به دلیل 
ان��دازه کوچکی که دارند وارد ریه و خون ش��ده و 

می تواند بر بحرانی شدن اوضاع دامن بزند.
  بحران ریزگردها فراگیرتر می شود ■

از دیگر نکات قاب��ل تاملی که درباره وضعیت 
استان های جنوبی کش��ور و پدیده ریزگردها که 
هرازگاهی آسمان برخی استان ها را در می نوردد 

بیان ش��ده پیش بینی فراگیر تر شدن این بحران 
در آین��ده نه چندان دور اس��ت. آن ط��ور که عابد 
فتاحی، عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس 
گفته است متخصصان احتمال می دهند به خاطر 
خشکسالی ها در آینده، بحران ریزگردها شدیدتر 
و فراگیرتر ش��ود. وی با تاکید بر این موضوع که 
ریزگردها برای تعداد زیادی از افراد مشکل ایجاد 
کرده خواستار ورود کمیسیون بهداشت و درمان 

مجلس به این موضوع شد.
انتظارات بی پاسخ شهروندان ■

علاوه بر این هر زمان که پسوند بحرانی برای 
تش��ریح وضعیتی به کار گرفته می ش��ود انتظار 
ش��هروندان از مدیران نیز اقدام سریع و متناسب 
با ش��رایطی است که در اصطلاح بحرانی توصیف 
ش��ده اس��ت اما براس��اس آنچه که عبدالحسن 
مقتدایی، استاندار خوزستان در پاسخ به رسانه ها 
و درباره اقدامات انجام ش��ده برای مهار این پدیده 
اذعان داشته تنها تعدادی از دستگاه های اجرایی 
به آموزش ش��هروندان مش��غول ش��ده اند و بین 

شهروندان ماسک توزیع شده است.
این در حالی است که منشأ ذرات معلق آسمان 
اهواز، داخلی تشخیص داده شده و بنابر اظهارات 
مدیران محلی، خشکسالی و کمبود بارش باعث 
ش��ده با وزش کوچک ترین بادی نفس های اهواز 
به ش��ماره بیفتد اما این زمان توقع ش��هروندان 
از س��ازمان محیط زیس��ت برای مهار کانون های 
گردوغب��ار با اس��تفاده از روش مالچ پاش��ی بجا و 
منطقی ب��ه نظر می رس��د، چرا که سروس��امان 
دادن کانون های تشکیل گردوغبار در کشورهای 
همسایه به مراتب پیچیده تر بوده و نیاز به رایزنی 
فراوان و ارسال تجهیزات دارد اما مهار کانون های 
داخلی این معضل تنها اراده سازمان محیط زیست 

را می طلبد. 

»وطن امروز« از تازه ترین وضعیت هجوم ریزگرد ها به اهواز گزاش می دهد

دستور رئیس جمهور برای بررسی غبار خوزستان
  ورود مجلس به موضوع آلودگی هوا و ریزگردها

گزارش 2

جزئیات انهدام باند فساد در فضای مجازی اعلام شد

شناسایی عوامل 350صفحه مستهجن فیسبوک 
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